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فرهیختـگان دکتـرمحمدمهـدیطهرانچـی،رئیـس

دانشـگاهآزاداسـامیجمعـه2۰دیمـاهمیهمـان

برنامـه»مدیرمسـئول«بـااجـرایمحمـددلاوریبـود؛

برنامـهایکـهسـاعت2۰رویآنتـنشـبکه5رفتودر

آنرئیـسدانشـگاهآزاداسـامیدرواحـدقزویـنبـه

سـوالاتمتنـوعایـنمجـریپاسـخداد،امـاانتخـاب

همیـنواحـدبهعنوانلوکیشـنضبـطبرنامهازنکات

جالـبایـنقسـمتازبرنامـهمحسـوبمیشـود،

بهطـوریکـهدرابتـداواحـدمرودشـتبـرایایـنکار

انتخـابشـد،امـابعـدارومیـهبهعنـوانمحـلضبـط

برنامـهدرنظـرگرفتـهشـدکهبهدلیلبیمـاریدلاوری

وتعویـقدرزمـانضبـطوهمچنینمنعپزشـکیبرای

مسـافرتبـاهواپیمـاتوسـطمجـری،زنجـانبـرایاین

مهـمدرنظـرگرفتـهشـدکـهبهدلیـلدوریمسـافت،

درنهایـتتیـمفیلمبرداریبهواحدقزوینرفت.دکتر

محمدمهـدیطهرانچـیدرایـنبرنامـهتلویزیونـی

ازاقدامـاتدانشـگاهآزاداسـامیدردورهمدیریـت

جدیـدبـرایشـفافیتمالیوتفاوتدانشـگاهدولتی

بـادانشـگاهآزاداسـامیو...گفتـهکـهمتنکاملاین

مصاحبـهرادرذیـلمیخوانیـد: 

دانشـگاهآزاداسـامیواحـدقزویـنیکـیازبهتریـن

واحدهـایدانشـگاهآزاداسـامیاسـتکـههـرگاه

مسـئولانبخواهنددانشـگاهرابهیکمیهماننشـان

دهنـد،اورابـهاینجـامیآورنـد؟

ایـن واحـد دانشـگاهی مان یکـی از بهتریـن واحدهـای 

دانشـگاه آزاد اسـامی اسـت، امـا درکنـار آن واحـد 

علوم وتحقیقـات، خوراسـگان، نجف آبـاد و... را نیـز داریم، 

در اصـل مـا واحدهـای زیادی داریم که متاسـفانه چندان 

دیـده نشـده اند. 

بـاایـنحسـاب،امـکانداردبرخـیازواحدهـای

دانشـگاهآزاداسـامیرابـهکسـینشـانندهیـدآن

هـمبـهایـندلیـلکـهشـرایطخوبـیندارنـد؟

مـدل ایجـاد دانشـگاه آزاد اسـامی به گونـه ای اسـت کـه 

توسـعه آن از همـان ابتـدا بـه همـت مـردم و افـراد وابسـته 

بوده و خواهد بود. به عبارت دیگر، افراد در طول 37 سال 

گذشـته نقش بسـیار مهمی در رشد واحدهای دانشگاهی 

داشـته اند و بـه همیـن دلیـل اسـت کـه می بینیـم برخـی 

ایـن سـه دهـه رشـد و توسـعه خوبـی  دانشـگاه ها در 

داشـته اند، اما در برخی دیگر آنچنان که باید نتوانسـته اند 

توسعه پیدا کنند. البته در دوران دوم به دنبال آن هستیم 

کـه مـدرک تمامـی واحدهـای دانشـگاه آزاد اسـامی را 

یک سـطح کنیـم و قطعـا زمانـی کـه یـک اسـتاندارد وجود 

داشـته باشـد، این مسـاله محقق شـدنی اسـت. 

تصورنمیکنیداینآرزودورباشـد؟چراکهشـنیدهام

دربرخـیواحدهـاامکاناتزیادیوجودنداردواینکه

بخواهیـممـدرکواحـدیبـاامکانـاتکـمرابـاواحـد

قزوینیکسـانکنیم،کاریدورازذهننیسـت؟

این طور نیسـت که واحدها مشـکل داشـته باشـند. زمانی 

که به اسـتان سیستان وبلوجسـتان رفتم، از وضعیت خوب 

واحدهایمـان در ایـن اسـتان تعجـب کـردم. در هرمزگان و 

بوشـهر هـم همین طـور اسـت، امـا مشـکل جـای دیگـری 

اسـت. امروزه مشـکل دانشـگاه آزاد اسـامی این است که 

به طور مثال در شـهر بوشـهر، واحد دانشـگاه آزاد اسـامی 

200 هکتـار زمیـن دارد، امـا دانشـجو نـدارد. این طـور 

نیسـت که سـاختمان های کوچکی داشـته باشـیم. البته 

نمی گویـم کـه اصـا چنیـن واحدهایـی وجـود ندارنـد، 

امـا قطعـا تعدادشـان بسـیار محـدود اسـت و دنبـال آن 

هسـتیم کـه بتوانیـم وضعیـت همیـن تعـداد محـدود را نیز 

سروسـامان دهیم. 

کمیدربارهمدرکدانشگاهیتانصحبتکنید.

مقطـع تحصیلـی لیسـانس و کارشنارسـی ارشـد را در 

دانشـگاه شـهید بهشـتی گذرانـدم و بعـد از آن بـه مـدت 

سـه سـال و 9 مـاه بـه روسـیه رفتم و در آنجا مـدرک دکتری 

فیزیـک را کسـب کـردم و بعـد از بازگشـت بـه کشـور نیز در 

همین دانشـگاه شهیدبهشـتی مشـغول کار شـدم و حتی 

تـا کسـب مسـئولیت ایـن دانشـگاه نیـز پیش رفتـم. بعد از 

آن بـرای مدتـی بـه نظـام آمـوزش عالـی رفتـم و الان نیز در 

دانشـگاه آزاد اسـامی حضـور دارم. 

زمانیکهبهعنوانمسئولدردانشگاهشهیدبهشتی

حضـورداشـتید،انتقـادیبـهدانشـگاهآزاداسـامی

داشتید؟

در پاسـخ بـه ایـن سـوال بایـد بگویـم هیـچ گاه بـه مقولـه 

دانشـگاه گسـترده وارد نشـدم، امـا زمانـی که به دانشـگاه 

آزاد اسـامی آمـدم، متوجـه ایـن مسـاله شـدم کـه ایـن 

دانشـگاه دنیـای دیگـری اسـت. در اصـل مـدل دانشـگاه 

فراگیـر بـا دانشـگاه اجتماعـی نه تنهـا در جنـس مدیریـت 

و موضوعاتـش متفـاوت اسـت، بلکـه حتی دانشـجوی این 

دو دانشـگاه نیـز بـا یکدیگـر فـرق دارنـد. دانشـجویی کـه 

در 18 سـالگی وارد دانشـگاه دولتـی می شـود، نه تنهـا 

تحصیاتـش متفـاوت اسـت، بلکـه حتـی می توانـد وام 

دریافـت کنـد. ایـن دانشـجو بـا واقعیت هـای اجتماعـی 

بیگانـه اسـت، چراکـه از یـک لایـه خـاص بـه وقایـع نـگاه 

می کنـد. حتـی باید بگویم جنس مطالبه گری دانشـجوی 

دولتـی بـا دانشـجوی آزادی بسـیار متفـاوت اسـت. 

بنده 4 سـال و 9 ماه در دانشـگاه شهیدبهشـتی مسئولیت 

داشـتم و زمانـی کـه بـه دانشـگاه آزاد اسـامی آمـدم، 

دیـدم دانشـجوی آزادی روی زمیـن حرکـت می کنـد، امـا 

دانشـجوی دولتـی این طـور نیسـت. 

کمـیدربـارهتفاوتهـایاصلـیمیـانایـندوقشـراز

دانشـجوصحبـتکنید.

آرمان گرایـی بیـش از حـد و دور بـودن از واقعیت هـای 

اجتماعـی مهم تریـن تفاوت میان این دانشـجویان دولتی 

با دانشـجوی آزادی اسـت. حتی وقتی دانشـجوی دولتی 

از فقـر و عدالت طلبـی نیـز صحبت می کند، متوجه تفاوت 

نـگاه بیـن آنهـا با دانشـجویان آزادی می شـویم. 

شماعنوانکردیدکهپایدانشجویآزادیرویزمین

اسـت،امـااکثـرآنهـاجـزءقشـرمرفهجامعههسـتند؛

کمـیدراینبـارهتوضیحدهید.

اتفاقـا واقعیـت ایـن نیسـت کـه در دانشـگاه آزاد اسـامی 

دانشـجویان مرفه باشـند. باید به این مسـاله توجه کرد که 

فرزند کسـانی که جزء طبقه مرفه هسـتند، در کاس های 

کنکـور شـرکت می کننـد و احتمال اینکه آنها در دانشـگاه 

دولتی قبول شـوند، بسـیار بیشـتر از دیگران شـود. 

بخشـیازانتقـادیکـهبـهدانشـگاهآزاداسـامیوارد

میشـودایـناسـتکـهایـندانشـگاهبـهدانشـجو

هماننـدپـولنگاهمیکند،اینمسـالهراقبولدارید؟

رونـدی در دنیـا اتفـاق افتـاده و مـا دو و سـه اتفـاق بزرگ را 

در آموزش عالـی شـاهد بوده ایـم؛ اول اینکـه آمـوزش عالی 

اقتصـادی شـده و اقتصـاد آمـوزش عالـی مطلـب درسـتی 

اسـت، امـا نـگاه اقتصـادی به دانشـجو کاما غلط اسـت و 

اینکه برخی چنین نگاهی را داشـته باشـند و دانشـجویی 

کـه شـهریه پرداخـت می کنـد نیـز چنیـن تصـور کنـد کـه 

بـه صـرف شـهریه دادن، نبایـد کسـی بـه او کاری داشـته 

باشـد، قطعـا اشـتباه اسـت. البتـه احتمـال اینکـه چنیـن 

نگاه های اشـتباه وجود داشـته باشـد، هسـت، اما بنده نه 

به آن اعتقاد دارم و نه اجازه می دهم وجود داشـته باشـد. 

چـراخـطتولیدماشـینیوزدرواحـدقزوینراهاندازی

شدهاست؟

در یک مقطعی دانشـگاه تنها زیسـت بوم دانش و فناوری 

بـود و کاری بـه بـازار نداشـت، امـا امروزه وضعیـت متفاوت 

شـده و دانشـگاه زیسـت بوم علم، فناوری و نوآوری اسـت. 

در گذشـته، خـود کارخانه دسـت به تولیـد محصول می زد 

و طبیعـی اسـت کـه دیگـر نیازی بـه ورود دانشـگاه نبوده، 

امـا امـروزه دانشـگاه خـود مولـد اسـت و زیسـت بوم علـم، 

فناوری و نوآوری در دانشـگاه وجود دارد و به همین دلیل 

شـاهدیم که خط تولید این خودرو راه اندازی شـده اسـت. 

کمیازاحساسـیکهدرزمانحضورتاندردانشـگاه

آزاداسـامیبهعنـوانرئیـسایندانشـگاهداشـتید،

صحبـتکنید.

در ابتدای ورودم به صراحت می گویم که وجود یک سـری 

اتفاقـات برایم بسـیار تعجب برانگیز بـود. در ابتدای ورودم 

دیـدم کـه بیـش از 500 واحـد، مرکـز و آموزشـکده ایـن 

دانشـگاه، هرکـدام بـرای خـود نظـام مسـتقلی دارنـد؛ 

یعنـی برنامـه آموزشـی، برنامـه مالی و... هریـک با دیگری 

متفـاوت بـود و اصـا یکپارچگـی وجـود نداشـت. حتی به 

صراحت می گویم که آن زمان رئیس دانشگاه آزاد اسامی 

نمی دانسـت چـه میـزان پـول بـه دانشـگاه آزاد اسـامی 

وارد و چـه میـزان خـارج می شـود و حتـی نقلـی وجود دارد 

کـه می گویـد وقتـی قـرار بـه عقـد قـرارداد دانشـگاه آزاد 

اسـامی بـا بانک هـای طـرف شـده بـود، مسـئولان وقـت 

بـه رئیـس یکـی از بانک هـا گفتـه بودنـد کـه فـان میـزان 

پـول نـزد ایـن بانـک وجـود دارد، در حالی که سـه برابر رقم 

عنوان شـده نـزد حسـاب های ایـن بانـک وجود داشـته که 

متعلـق بـه دانشـگاه آزاد اسـامی بـوده اسـت. دلیـل عدم 

اطـاع از میـزان موجـودی دانشـگاه آزاد اسـامی این بود 

کـه ده هـا هزار شـماره حسـاب بانکـی به نام افـراد مختلف 

در دانشـگاه آزاد اسـامی وجـود داشـت کـه هیچ کـدام بـا 

یکدیگر پیوسـتگی نداشـتند. 

یعنـیدانشـجویانهـرواحـدشهریههایشـانرابـه

حسـابهمـانواحـدواریـزمیکردنـد؟

بله و برای اولین بار در دوران ما حسابرسی از دانشگاه آزاد 

اسامی صورت گرفت و حسابرس مستقل به دانشگاه آزاد 

اسـامی آمـد، در حالی کـه تـا پیـش از آن، حسابرسـی کـه 

بـه حسـاب ها رسـیدگی می کنـد، متعلق به خود دانشـگاه 

بوده اسـت. حتی زمانی که بنده سـراغ واحدهای خارجی 

ماننـد آکسـفورد رفتـم، سـند مالـی در این دانشـگاه وجود 

نداشـت کـه مسـئولان ایـن واحـد بـه مـا ارائـه کننـد، البته 

مشخص بود که در این دانشگاه چه دانشجویانی تحصیل 

می کننـد، اما سـند مالی وجود نداشـت. بـا این حال قطعا 

اسـناد مالـی ایـن واحـد را نیز پیدا خواهیم کـرد. زمانی که 

از دانشـگاه واحـد امـارات هم بازدید کردیم، متوجه شـدیم 

اسـناد مالـی قبـل از سـال 89 وجـود نـدارد. به عنـوان یک 

فـرد علمـی کـه مدیریت می کند، باید دقیق بگویم هنوز در 

برخـی مـوارد بـه یقیـن نرسـیده ام، اما به هرحـال می دانیم 

که دانشـگاه آزاد اسـامی در مقاطعی از تاریخ کشـور و در 

بحران هـا و فتنه هـا، از برخـی حرکت هـا پشـتیبانی کـرده 

اسـت، البتـه بـرای اینکـه وارد جزئیات این اتفاقات شـویم، 

لازم اسـت بـا فرصـت بیشـتری این مهـم را دنبال کنیم. 

از دورانـی کـه دکتـر علی اکبـر ولایتـی به عنـوان رئیـس 

هیات امنـا منصـوب شـدند، حسـابرس مسـتقل را بـرای 

دانشگاه گذاشتند که هر سال حسابرسی را انجام می دهد 

و ایـن اقـدام بـه مردم اطمینان خاطـر را می دهد تا مطمئن 

باشـند مسـئولان امـوال آنهـا را بـه درسـتی نگـه می دارنـد. 

چطـوربـهمـردماطمینـانمیدهیـدکـهدرزمـان

مدیریـتشـمااتفاقاتـیکـهدرگذشـتهدردانشـگاه

آزاداسـامیرخداده،تکـرارنشـود؟

حرف تان کاما درسـت اسـت و قطعا یک سـری اشکالاتی 

کـه در ایـن دانشـگاه وجـود دارد، بایـد رفع شـود. برنامه ام 

تکمیـل  بـا  بتوانیـم  کـه  اسـت  جـدی  زمینـه  ایـن  در 

زیرسـاخت های لازم شـفافیت را در دانشـگاه آزاد اسـامی 

بـه حـد اعـا برسـانیم. 

اسنادمالیدانشگاهچهزمانیمنتشرمیشود؟

شـبکه  بتوانیـم  پیـش رو  سـال  یـک  در  می کنـم  فکـر 

نرم افزاری مـان را کامـل کنیـم تا بعد از تکمیل این شـبکه، 

اسـناد هـم به صـورت سیسـتمی قابـل ارائـه بـه نهادهـای 

متولی باشـد و هم بتوانیم آنها را به مردم ارائه کنیم. البته 

قطعا برای ارائه اسـناد باید از هیات امنای دانشـگاه اجازه 

کسب کنم و برای همین نمی توانم زمان دقیقی را بگویم. 

  نیمکت خبر

ورودشورایانقابفرهنگیبهپروندهبورسیهها

محمدتقـی احمـدی، رئیـس دانشـگاه تربیت مـدرس در مـورد وضعیـت پرونـده 

بورسـیه ها گفـت: »ایـن موضـوع بـا پادرمیانـی شـورای عالی انقـاب فرهنگـی 

به منظـور ایجـاد تعادلـی بیـن الزامات این شـورا و تصمیمات دیـوان عدالت اداری 

کشـور یـک تفاهـم اولیـه را انجـام داد و در حـال حاضـر توسـط ایـن کمیتـه ای که 

تشـکیل شـد، در حـال بررسـی اسـت.« احمـدی تاکیـد کـرد: »دانشـگاه تربیـت 

مـدرس در اجـرای احـکام دیـوان عدالـت اداری هیـچ تعللی نداشـت، اما جزئیات 

مراحـل اداری کـه خـارج از اراده دانشـگاه بـود، منجر به برخی سـوءتفاهمات شـد 

که بخشـی از این سـوء تفاهمات رفع شـده و برخی نیز در حال رفع شـدن اسـت. 

همان طـور کـه عنـوان شـد، خـود دیوان عدالـت اداری در این زمینـه کمک بزرگی 

کـرده اسـت.« او گفـت: »پرونـده بورسـیه ها طـی چنـد مـاه آینده حل خواهد شـد؛ 

یعنی تا اواسـط سـال آینده امیدواریم دیگر مسـائلی مربوط به پرونده بورسـیه ها 

در دانشـگاه تربیت مدرس نداشـته باشـیم.«

واکنشتشکلهایدانشجوییبهخطایانسانیحادثههواپیما

بسیج دانشجویی، انجمن اسامی دانشجویان و هیات رهروان شهدای دانشگاه 

امیرکبیـر پیرامـون موضـوع برخـورد موشـک بـه هواپیمـای اوکراینـی و سـقوط آن 

بیانیه ای منتشر کردند. در بخشی از این بیانیه آمده است: »برخورد غیرصادقانه 

و ایجـاد بی اعتمـادی چیـزی نیسـت کـه بـه راحتـی بتـوان از کنـار آن گـذر کـرد. 

افکار عمومی طبیعتا پس از گذشـت سـه روز از پمپاژ خبری و شـنیدن تحلیل ها 

و اخبـار مختلـف دربـاره موضوعـی کـه تلویحـا توسـط نهاد هـای مختلـف تکذیب 

شـده یـا در بهتریـن حالـت اظهارنظـری درباره آن نمی شـد، با تاییـد همان خبر از 

سـوی نهاد هـای رسـمی نمی توانـد اعتمـاد خـود بـه این نهاد هـا را بازیابـی کند.«  

در بخشـی دیگر آمده اسـت: »دانشـجویان انقابی دانشگاه امیرکبیر ضمن بهت 

و غافلگیـری بسـیار از ایـن واقعـه، اعـام می دارنـد که شـخص یـا اشـخاصی کـه 

تصمیـم بـه ایـن پنهـان کاری گرفته و افـکار عمومی را عمیقا جریحـه دار کرده اند، 

قطعـا بایـد عذرخواهـی کرده و از سـمت خود اسـتعفا دهند.« 

اباغساماندهیآمایشآموزشعالیازابتدایسال۹۹

منصـور غامـی، وزیـر علـوم، تحقیقـات و فنـاوری بـا اشـاره بـه مصوبـه 

سـاماندهی آمایـش آمـوزش عالـی و نظـام رتبه بنـدی کـه در شـورای 

عالـی انقـاب فرهنگـی تدوین شـده، خاطرنشـان کـرد: »اجرایی شـدن 

ایـن مصوبـات مـورد توجه جـدی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اسـت. 

در ایـن رابطـه آمایـش آموزش عالی کشـور در حال نهایی شـدن اسـت تا 

وارد فـاز اجرایـی شـود و بـه زودی بـه دانشـگاه ها ابـاغ خواهد شـد.« وی 

افـزود: »در رابطـه بـا طـرح نظـام رتبه بنـدی دانشـگاه ها نیـز می تـوان بـا 

تجمیـع آرای دسـتگاه های متولـی و کمیته هـای مربوط به نهایی سـازی 

شـاخص های ایـن طـرح اقـدام و در جلسـات شـورای اسـامی شـدن 

دانشـگاه ها و مراکـز آموزشـی بـه تصویـب و ابـاغ نهایـی رسـاند.« وزیـر 

علـوم خاطرنشـان کـرد:  »در نظر داریم سـاماندهی آمایـش آموزش عالی 

را از ابتـدای سـال 99 ابـاغ کنیـم.« 

رئیسدانشگاهآزاداسامیدربرنامه»مدیرمسئول«:واحدهایخارجیمثلآکسفوردهیچسندمالینداشتند

برنامه مان حد اعلای شفافیت مالی در دانشگاه آزاد است  جدایی از بدنه اجتماعی 

در تشکل های دولت ساخته 

جریان دوم خرداد را می توان مهم ترین نقطه عطف دانشجویان اصاح طلب 

در تاریخ جنبش دانشجویی به شمار آورد. در آن زمان دفتر تحکیم وحدت 

که تشکلی فراگیر و وابسته به جناح چپ و تجدیدنظرخواه نظام جمهوری 

اســـامی بود، به همراه اتحادیه اسامی دانشجویان و دانش آموختگان 

و اتحادیه ملی دانشـــجویان که بعدها تبدیل به جبهه متحد دانشجویی 

شـــد، بیشترین نقش را در پیروزی جریان دوم خرداد ایفا کرد. میزان این 

تاثیرگذاری تا جایی بود که رئیس دولت اصاحات صراحتا تشـــکل های 

دانشجویی را یکی از پایگاه های مهم رای آوری خود معرفی کرد. به نوعی 

جریان دوم خرداد موفق شد در یک بازی برد- برد، با تاش برای پی ریزی 

الگوی لیبرال دموکراسی و فعالیت در نقش اپوزیسیون نظام و برهم زدن 

مرزهای انقاب و ضدانقـــاب پیوند محکمی میان طیف های مختلف 

دانشجویی برقرار کند، به طوری که جریان دانشجویی هویت ازدست رفته 

خویش را در استقرار دولت اصاحات جست وجو می کرد. اما رفته رفته این 

دانشجویان دریافتند که بسیاری از توقعات آنها روی زمین باقی مانده و 

دولت با موج سواری روی احساسات دانشجویان و استفاده ابزاری از ظرفیت 

تشکل های دانشجویی و خواسته های این قشر صرفا به دنبال دستیابی به 

منافع سیاسی خود بوده است.

البته ناگفته نماند گرچه اقدامات جریان دوم خرداد پاسخگوی انتظارات 

دانشجویان اصاح طلب نبود، اما این جریان توانست با محدود کردن و 

در تنگنا قرار دادن فعالیت گروه های دانشجویی و ارزشی، ترور شخصیتی 

دانشجویان مذهبی و بستن تریبون جریان انقابی و قبضه کردن فضای 

سیاسی کشـــور به نفع جریانی خاص مســـیر جنبش دانشجویی را از 

مطالبه گری و عدالت خواهی به ســـمت منفعت خواهی و انحصارطلبی 

منحرف سازد. 

دومین ضربه بر پیکره جریان دانشـــجویی اصاح طلـــب در انتخابات 

ریاســـت جمهوری سال 92 وارد شـــد. در اصل حوادث بین سال 88 تا 

دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری باعث شد همان اندک روحیه 

مطالبه گری و آرمان خواهی دانشجویان اصاح طلب به فراموشی سپرده 

شود و تنها به دست گیری افسار قدرت هدف این جریان دانشجویی قرار 

گیرد. دانشجویان اصاح طلب در این برهه زمانی با افت شدید گفتمانی 

مواجه شـــدند و پیگیری مساله رفع حصر و آزادی زندانیان سیاسی تنها 

دریچه ارتباط آنان با مردم و حکومت بود. ســـال 92 بهترین فرصتی بود 

که جریان دوم خرداد می توانست بار دیگر با پرچم رسیدگی به مطالبات 

دانشجویان اصاح طلب و سردادن شعارهای رادیکال، بسترهای ادغام، 

همبستگی و اختاط احزاب و تشکل های دانشجویی را فراهم سازد. این بار 

با رای آوردن روحانی بسیاری از توقعات و انتظارات دانشجویان مغفول ماند 

و اصاح طلبان بار دیگر با استفاده ابزاری از بدنه دانشجویی خود موجب 

سرخوردگی دانشجویان اصاح طلب شدند. از طرفی ناکامی دولت روحانی 

در سیاست خارجی و شکست همه جانبه برجام، عدم پیگیری وعده توخالی 

رفع حصر، مواجه شدن کشور با معضل تورم، بیکاری و اشتغال و درنهایت 

عدم توجه کافی به تشکل های دولت ساخته موجب شد زبان پاسخگویی 

تشکل های اصاح طلب در دانشگاه بیش از گذشته بسته باقی بماند.

بافاصله یک روز پس از به شهادت رسیدن سردار سلیمانی، درحالی که 

همـــه ملت ایران داغدار از اتفاق پیش آمده بودند و یک صدا فریاد انتقام 

و خونخواهی فرمانده ســـپاه قـــدس را مطالبه می کردنـــد، تعدادی از 

اصاح طلبان که برخی از آنها را امضاکنندگان نامه جام زهر مجلس ششم 

تشکیل می دادند، ضمن صدور بیانیه ای تلویحا از مسئولان درخواست 

کردند با خویشتنداری مانع وقوع جنگ در کشور و منطقه خاورمیانه شوند. 

حداقل انتظار جریان دانشجویی کشور این بود که بدنه دانشجویی جریان 

اصاحات در قضیه شهادت سردار سلیمانی در برابر خواسته سران جبهه 

دوم خرداد واکنش نشان می داد و راه خود را از آنان جدا می ساخت. 

سکوت تشکل های اصاح طلب در قبال موضع سطحی سردمداران جریان 

دوم خرداد و همچنین تجربه موفق ســـپاه پاسداران در پاسخ به عملیات 

تروریستی آمریکا و هدف قرار دادن پایگاه نظامی عین الاسد موجب شد 

بار دیگر این جریان دانشجویی سرخورده و شرمنده از عدم تصمیم گیری 

درست خود شود. 

با مطالعه سرگذشت جریان اصاح طلبی در دانشگاه، به نظر می رسد این 

بار خود دانشجویان اصاح طلب درحال ضربه زدن به پیکره تشکیاتی 

و گفتمانی خود هستند. مادامی که عده ای بیرون از دانشگاه به صورت 

قیم مآبانه بدنه جریان دانشجویی اصاح طلب را هدایت و رهبری کنند، 

باشک اهرم مطالبه گری آنها را مهار کرده اند و قادر خواهند بود با ایجاد 

بازی های سیاسی و پیشنهاد امتیازات، جریان دانشجویی را وامدار خود 

کنند. به نظر می رسد زمانی دانشجویان اصاح طلب واجد تفکر گفتمانی 

می شـــوند که مرزبندی دقیق و روشـــنی با احزاب و چهره های خارج از 

دانشگاه داشته باشند. 

حرف آزاد دانشجو

دانشگاه

مهدی خطیب دماوندی 
مسئول سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه شهیدبهشتی


